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BALLA BLANKA ANNA 

(Szalézi Szent Ferenc Gimnázium, felkészítő tanár: Molnárné Marczis 

Erzsébet) 

A Kolorfesztivál szerepe és működése szervezői szemmel 

A Kolorfesztivál egy Kazincbarcikán évente megrendezésre kerülő kulturális 

esemény, amit a város egy svájci pályázatnak, illetve a Barcika Art Kulturális és 

Sport Szolgáltató Kft-nek köszönhet. 
A Barcika Art Kft. 2012. szeptember 1-jén alakult meg, és október 1-től igyekszik 

ellátni városunk kulturális, sport, kommunikációs és városmarketing feladatait. 

Ebbe beletartozik a művelődési központ és a hozzá tartozó intézmények, illetve 
a sportközpont fenntartása, mindemellett a kommunikációs területek kezelése. 

Így például a Kolor7 hetilap kiadása, vagy a kolorline.hu hírportál kezelése is. A 

cég céljai között szerepel továbbá, hogy mind a városlakók, mind a térség 
igényeinek megfelelő szolgáltatásokat és programokat biztosítsa. Ez értendő a 

már említett területekre is, de éppúgy fontosnak tartják a szellemi, illetve egyéb 

művészeti értékek ápolását is, az ezekben rejlő lehetőségek kiaknázását. 

Figyelemre méltónak találom az intézmény elkötelezettségét az eltérő 
korosztályoknak való rendezvényszervezés egyensúlyát tekintve. A mai napig 

sikerül változatosan megoldaniuk, hogy a különböző generációknak minden tagja 

találjon a maga számára szimpatikus programot. 
A Kolorfesztivál programsorozatát a Svájci-Magyar Együttműködési Program 

támogatásával megvalósuló projekt keretein belül hívta életre Kazincbarcika 

Város Önkormányzata 2013-ban. A város 1,5 milliárd forint értékű támogatást 
kapott, melynek fő célja a foglalkoztatási feltételek javítása volt, ugyanakkor 

ennek a projektnek köszönhetően vette fel Kazincbarcika a „Kolor brandet”, így 

lettünk Kolorcity, a színes város. Ezen koncepció megvalósulása jelentősen 

növelte a város idegenforgalmát, legfőképpen augusztusban, amikor a 20 napos 
fesztiválra (aug. 1-20.) akár az ország más területeiről is érkeznek látogatók. Nem 

elhanyagolható a külső megjelenés sem, hiszen az elnevezés értékes tartalmat 

hordoz magában: a város minden évben ír ki pályázatot a lakói számára, így esélyt 
adva mindenkinek, hogy megcsillogtassa művészi tehetségét, és munkája 

Kazincbarcika egyik házfalát díszíthesse. Ezen kívül szebbnél szebb alkotások 

kapnak helyet a településen, ilyenek például a Színrobbanás, az Oroszlán, vagy 

az Unikornis című szobrok is. Méltán mondhatjuk tehát, hogy ez a pályázat 
hozzásegítette a várost mind a kulturális, mind az esztétikai fejlődés útján való 

tovább lépéshez. 

A fesztivál több szempontból is gyümölcsözőnek bizonyul. Nem csak 
lakóhelyem, de annak vonzáskörzete is élvezhet előnyöket a kialakult 

Kolorcountry brand miatt. Ez ugyanis a térség összefogására koncentráló márka, 

melynek köszönhetően a környező településeken is sorra kerülnek megrendezésre 
kiállítások és koncertek. Ide tartozik Dubicsány, Nekézseny, Múcsony, 

Bánhorváti, Berente, Sajókaza, Sajóivánka, Szuhakálló, Kurityán, sőt Sajógalgóc 



2 
 

is. Ezzel tehát sikeresen hozzák össze a helyi közösségeket, embereket, 

lehetőséget biztosítva a térség prosperálására is. 

Emellett más előnnyel is rendelkezik az esemény. Bizonyára mindenki tisztában 
van vele, mi az a közösségi szolgálat. A dolog rezüméje, hogy a középiskolás 

diákoknak az érettségi vizsgára való bocsátás feltétele, hogy 50 óra szociális, 

környezetvédelmi, a tanuló helyi közösségének javát szolgáló, szervezett keretek 
között folytatott, anyagi érdektől független, egyéni vagy csoportos tevékenységet 

folytasson le. A Barcika Art Kft ebben is segített a diákoknak, lehetőséget adott 

ennek elvégzésére az önkéntes program keretein belül. Jómagam is így kerültem 
a képbe, még 2016-ban, a 4. fesztiválon, bár az óta már sikerült feljebb lépnem a 

ranglétrán. Azóta van rálátásom a szervezésre és a vele kapcsolatos ügyekre is. 

Elmondhatom, hogy ezzel a programmal nem csak a tanulók jártak jól, a cég is. 

Legfőképpen a fizetős koncerteknél, illetve a szabadtéri előadásoknál van 
szükség az önkéntesekre, ugyanis van, hogy egy-egy ilyenre több mint 3000 főt 

várunk. Ilyenkor pedig elkél a segítség a beléptetésnél, illetve a karszalagozásnál, 

hiszen a cégnél nincs annyi dolgozó, amely a hirtelen áradó tömeget megfelelően 
tudná kezelni. Gyakran előfordul, hogy még így sem vagyunk elegen a feladatra, 

ilyenkor megesik, hogy karszalagozás nélkül engedjük tovább a vendégeket. 

Önkéntesekre más területeken is igényt tartottunk, például szórólapozásnál, vagy 
rajtcsomagok osztásánál. Ellenben ahogy mindennek, az önkéntes programnak is 

megvannak a hátulütői. A jelentkezők közül nem igazán lehet szűrni, illetve 

válogatni. Részben azért, mert nem nagyon lehet felmérni, hogy ki milyen 

munkára alkalmas és milyenre nem. Az emberek egészen kiszámíthatatlanok 
tudnak lenni ilyen téren, meglepetéseket okozhatnak. Sokszor csalódunk, és 

sajnos azt kell mondjam, általában nem pozitívan. Másrészt azért is valószínűtlen 

az alkalmatlan önkéntesek szűrése, mert sok esetben magas létszámra van 
szükségünk, amit válogatással nem tudnánk biztosítani. 

A programok szerencsére elég változatosak, ez alatt a kicsivel több, mint 20 nap 

alatt az eseményre érkezők találkozhatnak mindennel, ami csak része lehet egy 

kulturális fesztiválnak. „Kazincbarcikából Kolorcity lesz, ahol egyedülálló 
képzőművészeti és kommunikációs projektek, illetve egy különleges 

összművészeti fesztivál, a Kolorfeszt várja a művészetbarátokat.” – írta a 

programturizmus.hu. 
Minden évben rengeteg kiállítás várja az érdeklődőket. Ez alatt értendőek a fotó-

, festmény-, sőt makett tárlatok is. Utóbbira volt már példa Star Wars témában is, 

ami talán az egyik leglátványosabbnak, illetve leginkább érdeklődést felkeltőnek 
volt mondható, hiszen kicsiktől nagyokig sokan érkeztek megtekinteni a 

közszemlére tett darabokat. Ezek mellett bizton állíthatom, hogy életem egyik 

legérdekesebb kiállítása a Tuning Autó Kiállítás volt, ahol különféle újabb, illetve 

régebbi járműveket mutattak be az előre regisztrált tulajdonosok. Nyugodtan 
kijelenthetem, hogy ez megmozgatta a lakókat, és százakat csábított az expo 

helyszínére, hogy megtekintsék a különféle hangtechnikával felszerelt, egyedi 

dizájnnal bíró, néha igencsak kérkedő kialakítással rendelkező gépkocsikat. 
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A fent említett művészeti alkotásokhoz hasonlókat viszont nem csak 

megcsodálni, de készíteni is lehetett. Erre szolgáltak a kicsik részére a 

frekventáltan megrendezett kézműves foglalkozások, ahol mindig valamilyen új 
készséget sajátíthattak el a Gyermekek Háza dolgozóinak a segítségével. 

Természetesen a felnőttek sem maradtak ki az élményekből: részt vehettek 

élményfestésen művész-pszichológus irányításával, de akár filmes, fotós, 
grafikai műhelyfoglalkozásokon is. 

A díjtalan filmvetítések szintén vonzzák a látogatókat. A gyerekeknek a 

Kölyökmozi elnevezésű programmal kedveskedtünk, melynek keretein belül a 
Jönnek a kacsák című mesét nézhették meg, a kicsit nagyobbaknak pedig 

szabadtéri filmvetítéssel készültünk, ahol az elmúlt fesztiválon a Mary Poppins 

visszatér című film, majd a Bohém Rapszódia került vetítésre. Utóbbinak 

kifejezetten előnyös volt a szabad ég alatt való lejátszás, mert az remek akusztikát 
és hangulatot biztosított a filmhez a késő nyáresti időpontban. 

A mozizás mellett úgyszintén elmaradhatatlan a színház. A csemetéket itt sem 

hagytuk ki: a Csingilinget tekinthették meg a Turai Ida színház előadásában, míg 
a felnőttek több színdarabot illetve musicalt láthattak olyan híres társulatoktól, 

mint a L’art pour l’art, az Orlai Produkciós Iroda, vagy a Magyar Nemzeti 

Táncegyüttes. Persze nem hagyhatom ki a felsorolásból a Dumaszínházat sem, 
mely ugyan nem egy színész társulat, ám mégis ide kategorizálható. A stand-up 

comedy műfajának magyar megfelelője ez, és roppant kedvelt városunkban. 

A tömérdek kulturális program mellett a sport szintén jelen van a fesztiválon. 

Gondolok itt a sportvetélkedőkre is, de leginkább a KolorFutásra, amely az egyik 
legizgalmasabb és legizzasztóbb esemény a teljes programsorozat alatt, mind a 

résztvevők, de még a szervezők számára is. Előbbi részéről szerintem egyértelmű 

miért, a futók különböző távok lefutására regisztrálhatnak előzetesen (negyed-, 
mini-, félmaraton, maraton, veterán-, ovi-, illetve suli maraton), és ezek közül 

bármelyik teljesítése méltó az ünneplésre. Nekünk, szervezőknek pedig azért van 

nehéz dolgunk, mert nagyon sokfelé kell fókuszálnunk az előzetes nevezéseknél 

is a rajtcsomagok átadása miatt, illetve a verseny alkalmával is különösen 
mozgalmas napra számíthatunk. Ilyenkor még átadásra kerülnek az addig át nem 

vett rajtcsomagok, segítünk a chipet elhelyezni és ellenőrizni (amivel a futók 

idejét rögzíti a rendszer a befutó kapunál), frissítőpontokat tartunk fenn a futók 
számára, továbbá információval látjuk el őket. Ezek alapjában véve talán nem 

tűnnének bonyolult feladatnak, de nem is lehetne puszta szavakkal leírni, hogy 

mi zajlik le egy ilyen esemény alkalmával. Minden esetre, ha valaki a 
városunkban jár – tulajdonképpen az év bármely időszakában -, az észrevehet 

nem egy futót a járdákon futni – akár többet már a KolorFutáson kapott pólójában 

-, akik már a következő megmérettetésre eddzenek. 

Mozogni sem csak futva lehet, a sporthoz tartozik a tánc is. Minden évben helyet 
kap a programfüzetben a Táncos szakmai kurzus is, ahol 5 napon keresztül 

külföldi és hazai táncosok látogatnak Barcikára. Délelőtt zártkörű oktatást 

tartanak a Flash Táncstúdió diákjai részére, este pedig szabadtéri előadást tartva 
varázsolják el az odaérkezőket saját tánc kultúrájukat bemutatva (például szamba, 
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street dance, hastánc). Az ötből az egyik nap pedig a Flasheseké, akik 

tehetségüket szintén ragyogó módon prezentálják a nézőknek. 

Fesztivál a fesztiválon belül, mintha csak matrojska babákat pakolnánk ki 
egymásból, amikor meghalljuk az Utcazenei minifesztivál gondolatát. A program 

érdekessége, hogy egészen 14:30-tól este 20:00-ig négy helyszínen egyszerre 

folytak az előadások, minden helyszínen nagyjából 4 zenekar követte egymást. 
A zenei szekcióval el is érkeztünk a rendezvénysorozat egyik lételeméhez, a 

koncertekhez. Az eklektika nagyban jellemzi ezt a részt is, hiszen a pop-, rock-, 

komolyzenei- és gyermekkoncertek mind előforduló elemek voltak. Ezekre a 
programokra várjuk a legtöbb vendéget, itt van szükség például a már említett 

önkéntesekre is a beengedésnél. Ez már az a kategória, ahol csak biztonsági 

ellenőrzés után léphetnek be a vendégek pár feltétellel a fesztiválhelyszínre (nem 

hozhatnak be fél literesnél nagyobb flakont, üveget egyáltalán nem, esernyőt is 
csak olyat, ami összecsukható). Az esemény területén nagyjából 10 kiszolgáló 

egység várja finom ételekkel és italokkal a látogatókat, biztosítva, hogy senki ne 

maradhasson étlen, vagy éppen szomjan a koncertek ideje alatt. Ezen kívül a 
programsorozat utolsó 2-3 napjában bormustrával is kedveskedünk a 

jelenlévőknek, így a zene mellett a látogatók finom borokat, sajtokat 

kóstolhatnak, illetve vásárolhatnak meg. 
Kolortúra kisvonattal. Egy olyan nagyjából fél órás kis vonatos túra, aminek az 

említését nem hagyhatom ki. Ahogy a bormustra is, ez is a fesztivál utolsó 2-3 

napján jellemző. Több kör is indul egy nap, és igen kedvelt elfoglaltság mind a 

kicsik, mind a felnőttek által. Az út során narrátor által hallgathatják az utazók 
Kazincbarcika történelmét, fejlődését, a Kolorcity brand kialakulását, és színes 

házfalaink ismertetését, így közelebb kerülve városunkhoz. 

A fesztivált augusztus 20-án zárja a Szent István napi ünnepség, kenyérszentelés, 
az utolsó koncert, és végül a tűzijáték. Minden évben jó hangulattal és 

elégedettséggel konstatáljuk, hogy „idén is sikerült véghezvinnünk”. Persze mint 

egyfajta kis ünneplés, a végére marad 23-án mindig egy sajógalgóci koncert, ez 

viszont már pihenés számunkra is. A munkát persze nem kicsit könnyíti meg a 
tudat, hogy a galgóciak vendégszeretetét élvezve szervezőink mindig a helyi 

kenyérlángos ízével a szájukban térnek majd haza. 

Ehhez a pályaműhöz egy kis felmérést is készítettem, amelynek eredményeit 
most ismertetném is. Fontos tudni, hogy a 118 kitöltőnek 46,6%-a 15 és 17 év 

közötti, 28,8%-a 18 és 24 év közötti, 16,1 %-a pedig 40 feletti, ők tehát ebben a 

kérdőívben a kiemelkedőbb véleményadók. 56,8%-uk kazincbarcikai, 43,2%-uk 
pedig a város vonzáskörzetében él. Megkérdeztem őket arról, hogy milyen 

gyakorisággal látogatják a programokat, és miért van ez így? 22-en mondták, 

hogy számos programon vettek részt, 33-an hogy viszonylag gyakran látogatták 

a rendezvényeket, 57-en, hogy néha ellátogattak 1-1 eseményre, és 6-an, hogy 
egyáltalán nem szoktak részt venni ezeken. Sokan úgy gondolják, hogy színes, 

változatos programjaink vannak, melyekre érdemes ellátogatni, de legalább ennyi 

válaszban jelen volt problémaként a programok ismétlődése is (ez értendő mind 
a legutóbbi fesztiválra, mind az elmúlt években egymást követő fesztiválokra is), 
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illetve hogy egyre kevesebb az érdeklődést kiváltó koncert, vagy hogy a fizetős 

programokra inkább nem adnak ki pénzt, esetleg otthonülő típusok. 

Feltettem azt a kérdést, hogy a fesztivál szerintük hatással van-e a város életére, 
és ha igen, akkor milyen módon? 66-an gondolják úgy, hogy csak pozitív hatással 

van, 50-en hogy pozitív és negatív is, és csupán 2-en választották azt az opciót, 

hogy semmilyen hatással sincsen a városra. Ez után megkértem a kitöltőket, hogy 
ha tudják, akkor fejtsék ki pár szóban, miért gondolják így. 49 választ kaptam a 

kérdésre, amelyben arra tértek ki, hogy jónak tartják, mert életet lehel a városba, 

fellendíti a turizmust, összehozza a várost és a környező falvak lakosait, 
lehetőséget ad az itt élőknek, hogy kulturális eseményeken vegyenek részt, még 

a kevésbé tehetős rétegnek is, hiszen sok az ingyenes program is. Ezek mellett 

negatívumként hozták fel a fiatalok túlzott alkoholfogyasztását, a nem 

kellőképpen kulturált, kevésbé igényes közönség részvételét az ingyenes 
rendezvényeken, illetve a zajszint okozta problémákat, amire sok lakó 

panaszkodik a fesztivál ideje alatt is. 

Kíváncsi voltam, vajon melyik program típusok voltak a legnépszerűbbek. 
Egyértelműen a koncertek és a Kolorfutás az egyéb sportrendezvényekkel azok, 

amelyek viszik a prímet, szorosan nyomukban a filmvetítésekkel, színházi 

eladásokkal, és kiállításokkal. Az iránt is érdeklődtem, hogy konkrétan mely 
rendezvények voltak a 2019-es Kolorfesztiválon a kedvencek. Ez a korosztály - 

nem meglepő módon – a Halott Pénz és Wellhello koncerteket részesítette 

előnyben, de a Margaret Island és a Kolorfutás (ismételten) sem maradt el. 

Az is érdekelt, hogy ha tehetnék, akkor kiket hívnának el – persze reális kereteken 
belül – fellépni, kiket látnának szívesen. Akiket a legtöbbször felhoztak az 

Manuel, ByAlex, Majka, Rúzsa Magdi, a Follow the flow, a Bagossy Brothers 

Company, a Margaret Island, a Blahalouisiana, a Honeybeast, illetve Horváth 
Tamás volt. Ezek közül mindet jó ötletnek tartanám, és a felmérést el is fogom 

küldeni a Barcika Art-nak, hátha megfontolják és sikerül valakit elhívniuk 

közülük, ezzel egy kis vérfrissítésnek is helyet adva. 

„Véleményed szerint mennyire sikerült minden korosztály számára ugyan annyi 
programot biztosítani a rendezvénysorozat ideje alatt? (Tehát ugyan annyi 

program volt-e a kicsiknek, nagyobbaknak, középkorúaknak, időseknek)” – így 

folytattam a kérdőívet. Egy 1-5 skálán, ahol az 1 az „egyáltalán nem sikerült”, az 
5 pedig a „nagyon jól sikerült”, 27 ember kattintott az 5-re, 58 a 4-re, 29 a 3-ra, 

3 a 2-re, és 1 az 1-re. Ez azt mutatja, hogy ahogy az elején is leírtam a cégnek 

sikerül jól megoldani ezt a kérdést. 
Foglalkoztatott továbbá, hogy mit gondolnak a plakátokon, weboldalakon 

megjelenő dizájnokról. Többségében színesnek, modernnek, figyelemfelhívónak 

gondolták, bár megemlítették azt is, hogy évjárattól függ. Ezt teljesen 

megértettem, mert volt olyan év, amikor ezeken a felületeken megjelenő stílusok 
nem teljesítettek túl jól. A dizájn ugyanis minden évben változik, más. Ez tűnt fel 

– a 2019-es fesztiválon már jelen nem lévő – KolorShop termékein is. Itt pólókat, 

bögréket, tornazsákokat, nyakpántot árultunk. Meg is kérdeztem a kérdőív 
kitöltőit, hogy ha a bolt még meglenne, akkor milyen szuvenírt látának szívesen? 
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Sokan írták a pólókat, bögréket, amelyek eddig is jelen voltak, de érkeztek olyan 

javaslatok, mint a kulcstartó, pulcsi, illetve nem egy ember írta a vászontáskát, 

ezzel a környezettudatosságra való nevelést is elősegíthetnénk, és egy újabb 
hasznos darab kerülne a kínálatba. Volt olyan is, aki fölöslegesnek tartotta az 

efféle cikkeket, talán ez lehet az egyik oka, hogy bezárt a bolt, nem volt rá akkora 

kereslet, mint az első fesztiválok alkalmával. 
Összességében én úgy gondolom, hogy a fesztivál a néhány negatívum ellenére 

leginkább pozitív hatással bír a város életére, hozzásegítve azt a fejlődéshez. A 

környéken élő embereket közelebb hozza mind egymáshoz, mind a kultúrához; 
programot biztosít az érdeklődőknek, és fellendíti a turizmust is. Természetesen 

mindig van hová fejlődni, de hiszem, hogy ez sikerülni is fog, mert a kollégákkal 

ezen dolgozunk továbbra is, törekedve a legjobbra, amit kihozhatunk belőle. 

Kolorcity installáció 

Felhasznált irodalom 

 http://barcikaart.hu/index  
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 Doros Judit (2017): Kazincbarcikai modell: menekülés a szürkeségből 
https://nepszava.hu/1140395_kazincbarcikai-modell-menekules-a-

szurkesegbol 
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